
  گمانه زنی هایی درباره مذاکرات جدید ایران و 
کشورهای غربی به وجود آمده است. با این وجود مقامات 
آمریکا بر این باور هستند که آغاز دوباره گفت وگوها به 

ایران بستگی دارد. دیدگاه شما در این زمینه چیست؟
به نظر می رسد ایران و آمریکا ادامه گفت وگوها را به بعد از 

انتخابات کنگره موکول خواهند کرد، 
هر چند نتیجه مذاکرات برجامی 
تأثیری بر این انتخابات ندارد چون 
برای شهروندان آمریکایی وضعیت 
تورم  همچون  کشورشان  داخلی 
بی سابقه 9 درصدی، افزایش قیمت 
بنزین و غیره مهم است. به نظر 
می رسد از یک طرف دولت بایدن 
می خواهد در شرایطی دوباره وارد 
مذاکرات شود که از نتیجه انتخابات 
آگاهی داشته باشد و هم طرف ایرانی 
ترجیح می دهد با علم به موقعیت 
جدید دموکرات ها در آرایش سیاسی 
آمریکا تصمیم گیری کند. خواسته 
ایران مشخص است و می خواهد از 
برجام منتفع شود یعنی نفع اقتصادی 
ببرد اما آمریکایی ها در عین استقبال 
از مزایای برجام، نمی خواهند زیر بار 

لغو تحریم ها بروند بلکه فقط قصد دارند بخشی از تحریم ها را 
به حالت تعلیق درآورند. متأسفانه این ماجرا بیش از اندازه 
کش پیدا کرده و تداوم این وضعیت نیز به ضرر ایران است. 
البته آمریکایی ها نیز از این وضعیت متضرر می شوند. انتخابات 
کنگره آمریکا در آبان ماه برگزار می شود، اگرچه مساله ایران 
خیلی تعیین کننده در نتایج انتخابات کنگره آمریکا نیست و 
تاثیری در روند انتخابات مذاکرات نخواهد داشت؛ اما طبیعتا 
هم ایران و هم آمریکا هر دو ترجیح می دهند که منتظر باشند 
ببینند بالاخره اکثریت مجلس نمایندگان که الان دست حزب 
دموکرات است در انتخابات آبان ماه تکرار خواهد شد یا باز 

دست جمهوریخواهان می افتد. 
  چرا در شرایط کنونی انتخابات کنگره برای ایران و 

آمریکا حائز اهمیت است؟
در شرایط کنونی یک اکثریت شکننده در سنا حضور 
دارند و به همین دلیل انتخابات آینده به دلیل اینکه مشخص 
می کند دموکرات ها اکثریت مجلس سنا را خواهند داشت یا 
جمهوریخواهان، مهم است. گرچه باز هم تاکید می کنم این 
موضوع تاثیر تعیین کننده در روند مذاکرات ندارد ولی از بابت 
اینکه حزب دموکرات طرف مذاکره کننده با ایران است، اینکه 
نتایج انتخابات چه باشد، در موقعیتش در نوع مذاکراتی که انجام 
می دهد، تاثیرگذار خواهد بود. حداقل این است که ایران می داند 
با طرفی دارد مذاکره می کند که یک اکثریتی در مجلس دارد و 
اگر شکست خورده باشد، نیز می داند با طرفی گفت وگو می کند 
که حداقل شکست خورده انتخابات است. در هر صورت به نظر 
می رسد آمریکایی ها منتظر برگزاری انتخابات آبان ماه هستند. 
آزادی باقر نمازی نیز از سوی طرف ایرانی به دلایل بشردوستانه 
اعلام شده و طرف آمریکایی ها هم تکذیب کرده که دارایی های 
ایران در کره جنوبی را مابه ازای آن آزاد کند. به نظر می رسد 
دولت انتظار دارد انتشار این اخبار مثبت، حداقل روی جو منفی 
که مذاکرات روی بازار گذاشته، تاثیر مثبت داشته باشد. باید 
ببینیم به رغم آزادی آقای نمازی خبری از آزادی دارایی های 
ایران و انتقال آن به عمان می شود. درحقیقت برجام با اینکه تا 
حدی از وضعیت کما خارج شده بود ولی عملا بازهم وارد کما 
شد و همه چیز معطل آبان ماه است. به گفته اولیانوف بعد از 
انتخابات کنگره مذاکرات از سر گرفته می شود. واقعیت این 
است که از تاخیر در اعلام نتیجه مذاکرات هر دو طرف متضرر 
می شوند. طرف اروپایی دنبال این است که تحریم های نفتی 
پایان پیدا کند تا بتوان در بازار انرژی تحول مثبت ایجاد کرد. اما 
طرف ایرانی هم از عدم نفعی که از تحریم های گسترده می برد 
و مشکلاتی که بر اقتصاد کشور وجود دارد، زیان می بیند. از این 
رو به نظر می رسد، هرچه زودتر توافق کنیم و به نتیجه برسیم، 

بهتر است هرچند آخرین بار مذاکرات عملا معلق شد تا دوباره از 
سر گرفته شود. در چنین شرایطی دولت به همکاری با شانگهای 
که یک اتحاد اقتصادی نیست امیدواراست. اما واقعیت این است 
که سازمان شانگهای بیش از آنکه اقتصادی باشد یک سازمان 

سیاسی- امنیتی و تا حدودی خیلی کمتر اقتصادی است. 
  این سخن به معنای این است 
که عضویت در سازمان شانگهای 
نمی تواند به اقتصاد ایران کمک 

کند؟
جنبه های  بیشتر  شانگهای 
سیاسی و امنیتی دارد اما توجه به 
یک نکته خیلی ضروری است. الان 
شانگهای در قضیه بحران اوکراین 
و تحریم هایی که روسیه شده، با 
بنیانگذار  خودش  روسیه  اینکه 
کشورهایی  ولی  است  شانگهای 
مثل چین، هند و قزاقستان کاملا 
سیاست بی طرفی اتخاذ کردند و از 
سیاست روسیه حمایت نکردند. در 
قطعنامه پیشنهادی که اخیرا در 
محکومیت روسیه در شورای امنیت 
صادر شد برای اینکه این چهار استان 
را ضمیمه خاک خودش کرده، فقط 
تنها کشوری که رأی منفی داد، روسیه بود و عملا وتو کرد. 
کشورهایی مثل چین و هند رأی ممتنع دادند. امری که خیلی 
مهم بود و حتی برزیل که در بریکس با روسیه هست رأی 
ممتنع داد. پس وقتی سازمان شانگهای درمورد بنیانگذارش 
اینگونه عمل می کند در مورد ایران یا سایر کشورها تکلیف 
روشن است. عمدتا کشورهای عضو شانگهای با اینکه یک 

سازمان امنیتی و سیاسی هستند 
منافع  محوریت  بر  بیشتر  ولی 
خودشان عمل می کنند، تصمیم 
نه  و  می کنند  اجرا  و  می گیرند 
منافع جمعی سازمان شانگهای 
چون عملا دیدیم چنین چیزی 
در مورد روسیه انجام نشد. حتی 
در بحران اخیری که در مرزهای 
تاجیکستان و قرقیزستان پیش امده 
بود در اجلاس سران شانگهای در 
سمرقند کوچک ترین تصمیم گیری 
یا بیانیه ای صادر نشد. واقعیت این 

است که اگر قرار است به گسترش همکاری های اقتصادی فکر 
کنیم بیشترباید بر روی اتحادیه اقتصادی اوراسیا و یا بریکس 

سرمایه گذاری کنیم. 
  گمانه زنی هایی درباره آزاد سازی پول های بلوکه 
شده ایران مطرح شده بود. این موضوع می تواند به 

وضعیت مذاکرات کمک کند؟
این خبر خوب می توانست به افزایش امیدواری ها به حل و 
فصل مساله هسته ای و گره گشایی از روند مذاکرات که اکنون 
دچار وقفه شده انجامد به خصوص که با خبر آزادی نمازی ها 
همزمان بود، کمک کند. موضع گیری کاخ سفید و اعلام 
مشروط بودن آزادسازی پول ها اما از شدت امیدواری ها کاست. 
باید ببینیم که اصلا قضیه چیست و چرا طرف آمریکایی موضوع 
را تکذیب کرده است؟ آیا واسطه ایران یعنی عمان همین طور 
یک حرفی زده و چه دلیلی در کار بوده است؟ضمن اینکه این 
موضوع یک بحث جدای از مذاکرات است. درست است که 
می تواند نشانه مثبتی برای از سرگیری مذاکرات باشد اما 
فعلا نمی توان روی آن حساب کرد. اگر این خبر صحت داشت 
می تواند مقدمه از سرگیری مذاکرات باشد اما از آنجا که این 
موضوع از سوی طرف آمریکایی تکذیب شده است نمی توان 
خوشبین بود. دلیل تکذیب آمریکا را نمی دانیم اما آیا در هیات 
حاکمه آمریکا اختلافاتی وجود دارد. شاید هم چنین وعده ای 
داده شده و بعد وعده را پس گرفته اند. به هر حال مسئولان 
ایرانی بی دلیل چنین خبری را اعلام نمی کنند. به خصوص که 

یک منبع موثق یعنی نور نیوز که نزدیک به شورای عالی امنیت 
ملی است اولین بار این خبر را اعلام کرد. باید صبر کرد و دید که 
چه می شود. به هرحال در شرایط فعلی نمی توان به هیچ وجه 
امیدوار شد. نکته قابل توجه دیگر آن است که طرف آمریکایی به 
ناآرامی های داخلی ایران هم نظر دارد. در شرایط کنونی پرونده 
هسته ای به مرحله  ای رسیده که به طور یقین نیازمند تصمیمات 
جدی است تا از شرایط بن بست خارج شود. اولین اقدام مناسب 
تصمیمی بود که ایران در ادامه همکاری با آژانس بین المللی 
انرژی اتمی گرفت. تصمیم درستی که جای تقدیر دارد زیرا 
ایران به  راحتی می تواند با این نهاد به توافق برسد. توافق با 
سایر طرفین برجام که به دنبال حل مناقشه هسته ای از طریق 

سیاسی بودند، سخت تر از توافق با آژانس است. 
  از نظر شما مهم ترین گره به نتیجه نرسیدن برجام 

چیست؟
کشورهای غربی به نوعی به روند افزایش غنی سازی اورانیوم 
در ایران اعتراض می کنند. درحالی که واقعیت این است که 
ایران به این موضوع به عنوان یک عامل بازدارنده نگاه می کند. 
به هر حال این یک واقعیت است که در برجام سال2015 
طرف مقابل تعهدات خود را انجام نداد ولی ایران تعهدات 
خود را انجام داد. 14 گزارش مدیرکل وقت آژانس، آقای آمانو 
هم تایید کرد که ایران تعهدات خود را انجام داده ولی طرف 
آمریکایی به خصوص تعهداتش که مبنی بر برداشتن تحریم ها 
و وضع نکردن تحریم جدید بود را انجام ندادند. با این وجود بعد 
از خروج آمریکا طرح دادند و انتظار داشتند ایران این طرح را 
بدون کم و کاست بپذیرد درحالی که طرف ایرانی می گوید 
موضوع هسته ای برای ما یک عامل بازدارنده است تا طرف مقابل 
مجبور شود تحریم ها را بردارد. مادامی که ایران زیر نظر آژانس 
بین المللی انرژی اتمی فعالیت می کند، اصولا نمی شود گفت 
کارش ایراد دارد چون در چارچوب ان. پی. تی هیچ منعی برای 
غنی سازی و ادامه آن در ایران وجود 
ندارد. اما انتظاری که اتحادیه اروپا 
دارد این است که ایران در چارچوب 
برجام خودش را محدود کند. این 
انتظار هم موقعی می تواند منطقی 
باشد که آنها تعهدات برجامی را از 
طرف آمریکایی ها مطالبه و خودشان 
هم اجرایی کنند. وقتی آمریکا حاضر 
نیست تحریم ها را لغو کند و مطالبات 
را جواب نمی دهد بنابراین طرف ایرانی 
هم خودش را ملزم به اجرای برجام 
نمی بیند. پس فعالیت های ایران زیر 
نظر آژانس است و طبق ان. پی. تی هیچ محدودیتی برای غنی 
سازی وجود ندارد. اگر آنها نگران فعالیت های هسته ای ایران 
هستند بهتر است فشار را روی آمریکا بگذارند طرف آمریکایی 
را متقاعد کنند که تحریم ها را لغو کند و به تعهدات خود به 
برجام بازگردد. قطعا طرف ایرانی بارها اعلام کرده که اگر آنها 
تعهدات خود را اجرا کنند ایران نیز به تعهداتی که در برجام 
پذیرفته، بازخواهد گذشت. درباره پادمان هسته ای هم مشکل 
پابرجاست و همچنان این بحث وجود دارد و ایران انتظار دارد 
این موضوع در چارچوب 1+4 حل و فصل شود درحالی که آنها 
مدعی هستند باید در چارچوب شورای حکام حل شود. اما 
چون اتحادیه اروپا و آلمان، انگلیس و فرانسه به عنوان اعضای 
شورای حکام قطعنامه های پیشنهادی سال 99 و خرداد 
امسال را داده اند، این امکان برای این کشورها وجود دارد که با 
یک قطعنامه جدید مساله را فیصله بخشند. با این وجود آنها 
می گویند چنین کاری نخواهند کرد برای اینکه ایران باید به 
سوالات پاسخ دهد. طرف ایرانی هم به جای اینکه مشکل را با 
آژانس حل کند خواهان این است که این مساله از نظر سیاسی 
حل شود. در شرایط کنونی مذاکرات در این موضوع متوقف 
مانده است. طرف ایرانی معتقد است قبل از توافق باید مساله 
پادمان حل شود ولی طرف اروپایی معتقد است باید در حین 
اجرای توافقی که در 120 روز حاصل می شود این مساله هم با 
شورای حکام حل و فصل شود و آنها هم قول مساعدت داده اند. 

درنهایت اینکه مساله پیچیده شده است. 
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 بی توجهی به نقش احزاب 

ریشه اجتماعاتی که با دخالت اغتشاشگران به جنجال و 
آشوب کشیده می شود، در ضعف مدیریت برخی از وزارتخانه ها 
از جمله آموزش و پرورش است. خلأ وجود فعال احزاب سیاسی 
و نقش کمرنگ احزاب در این میان بی تاثیر نیست. اصل بیست 
و ششم قانون اساسی به تبیین اختیارات احزاب و حدود فعالیت 
آنها می پردازد در حالی که متولی احزاب وزارت کشور است در 
این میان نیز کوتاهی دولت و بی توجهی به احزاب در کشور نیز 
از عوامل اتفاقات اخیر است. جوانان که امروز در اجتماعات 
غیرقانونی شرکت می کنند قطعا جهل به قانون و عدم آگاهی 
نسبت به جرم انکاری مقنن در کشور را دارند در غیر اینصورت 
نمی توان متصور بود دانش آموز، دانشجو و جوان این مملکت با 
علم به مجازات های سنگین برای رفتارهای ارتکابی اخیر خود 
داشته و دست به خودزنی با هنجارشکنی هایی به سبب جهل 
به قانون از آنها مشاهده گردد. فرهنگ گفت وگو و اعتراضات 
مدنی در کشور حلقه  مفقود شده ای است که ریشه های آن متاثر 
از کم کاری های دول ادوار دارد. در دنیایی که سرعت تبادل 
اطلاعات به کمتر از صدم ثانیه رسیده است باید زیر ساخت های 
فرهنگی را در میان جوانان خود ایجاد می کردیم و فرهنگ سازی 
و بیداری عمیقی در میان آنان انجام می دادیم. اساتید دانشگاه 
که آگاه به عواقب اجتماعات غیرقانونی هستند نیز این روزها 
مورد نقد خواهند بود، ضروری به نظر می رسد تا از حداکثر 
محبوبیت خود در میان دانشجویان، برای آگاه سازی آنان از 
عواقبی که در نهایت ناشی از رفتارهای ناهنجاری است که از 
خود بروز می دهند بهره مند نمایند. به عنوان معلم و استاد نباید 
هیجانی برخورد نماییم در اینصورت تفاوت میان ما و دانش آموز 
و دانشجو در چیست؟ صبر و حوصله نیروهای پلیس، یگان های 
ویژه و نهادهای امنیتی به خصوص نیروی فراجا که این روزها 
مظلومانه به شهادت رسیده اند نیز قابل تقدیر است. طبق آماری 
که سردار فدوی جانشین محترم فرمانده سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی از دستگیرشدگان ارائه شده است میانگین سنی 15 
سال را شرکت کنندگان در این اجتماعات غیرقانونی دارند؛ 
در حال پشت سر گذاشتن مرحله بسیار خطرناکی هستیم به 
دلیل آنکه بسیار ضروریست در مدیریت و ادبیات گفت وگو با 
شرکت کنندگان جوان در تجمعات غیرقانونی تخصصی برخورد 
شود و تجمع کنندگان را به لحاظ دارا بودن سن کم باید مانند 
فرزند خود ببینیم و نگاه پدرانه و مادرانه خود را از آنان برنداریم 
و سعی در آگاهی دادن به آنها و همچنین قول به رفع موانع و 
مشکلات موجود در وضعیت معیشتی و اقتصادی خانواده ها، 
بهبود و تسهیل ایجاد فضای کسب وکار به آنان بدهیم و به قول 
خود نیز متعهد و پایبند باشیم. پرورش بر آموزش مقدم است. 
خانواده بیش از همه برای نجات از غرق شدن بیشتر احتمالی 
دانش آموزان و دانشجویان کشور باید از فرزندان خود بخواهند 
تا نسبت به قانون تمرد نکنند و به پایان بروز احساسات آنی 
و هیجانی که منتج به بروز رفتارهای هنجارشکنانه از سوی 
ایشان و دوستان آنها، به نمایش گذاشته می شود، مهیب داده 
شود تا فرزندان شان در آغوش ریاکارانه معاندین و منافقین قرار 
نگیرند. در حالیکه برای ما به عنوان مادر و پدر درستی و صداقت 
منافقین به لحاظ ذات این افراد قائل تشخیص نیست چه برسد 
به فرزندان کم تجربه و هیجانی و نازپرورده در دهه هشتاد که 
در شرایط فرزندسالاری مطلق در خانواده نیز تربیت شده اند. 
دولت در دوره ریاست جمهوری آقای سیدمحمدخاتمی توجه 
درخوری به سازمان های مردم نهاد، انجمن ها و احزاب داشت که 
منتج به اخذ پروانه فعالیت برای بسیاری از احزاب و سازمان های 
مردم نهاد شد؛ اگر فرایند اهمیت دادن به حضور احزاب ادامه 
داشت امروز شاهد این بی فرهنگی میان توده مردم و حضورشان 
در اجتماعات غیرقانونی شان نبودیم تا دشمن با اغفال و فریب 
افراد و فرستادن ایادی خویش در بین اجتماعات سالم مردمی، 
اقدام به جنایت و بهره برداری به نفع خود در مغشوش جلوه دادن 
چهره کشور نماید. متأسفانه به سبب رفتار های ساختارشکنانه 
بسیاری از اموال عمومی تخریب و مشاغل در فضا ی مجازی 
دچار ضرر و زیان شده اند و میلیون ها دلار در این دو هفته به 
اقتصاد کشور ضربه وارد شده است.  ریشه آشوب های اخیر در 
عدم کارآمدی و عدم توجه به شایسته سالاری دولتمردان است 
که در دول ادوار است. نقش موثر احزاب در هدایت دسته های 
جمعی و گروه ها برای تمام کشورها با نظام مردم سالار و دارای 
نظام دموکراسی غیر قابل انکار است. متأسفانه روند صعودی 
در احیای فعالیت احزاب در دولت آقای محمود احمدی نژاد 
به شکل قابل توجهی کاهش یافت و تصمیمات »یک شبه 
احمدی نژادی« بسیاری احزاب را با ابطال پروانه فعالیت روبه رو 
یا با تذکرات جدی فعالیت آنها به انزوا کشیده شد. وجود احزاب 
در کاهش هزینه های تحمیلی به دولت ها بسیار اهمیت دارد. 
در انتخابات ریاست جمهوری، مجالس، پارلمان ها و کنگره ها 
در کشورهایی که ساختار نظام مندی دارند، از اهمیت ویژه ای 
برخوردار هستند. مطالبات مردمی پس از انتخابات دیگر توسط 
رای دهندگان استیفا نخواهد شد، بلکه توسط احزاب به شکل 
قانونی به نحوی که تصمیم گیری در اعلان اعتراضات مدنی 
خود برای احقاق حقوق حقه رای دهندگان که به اعتبار توصیه 
و گرایش های سیاسی افراد با هر سلیقه به عضویت در آن حزب 

درآ مده اند، مطالبه می شود. 

یادداشت

  ملیحه بنانی
حقوقدان

اگرچه مساله ایران خیلی 
تعیین کننده در نتایج 
انتخابات کنگره آمریکا 
نیست و تاثیری در روند 
انتخابات مذاکرات نخواهد 
داشت؛ اما طبیعتا هم ایران 
و هم آمریکا هر دو ترجیح 
می دهند که منتظر باشند 
ببینند بالاخره اکثریت مجلس 
نمایندگان که الان دست حزب 
دموکرات است در انتخابات 
آبان ماه تکرار خواهد شد یا 
باز دست جمهوریخواهان 
می افتد

کشورهای غربی مدعی 
به نوعی به روند افزایش 
غنی سازی اورانیوم در 
ایران اعتراض می کنند. 
درحالی که واقعیت این 
است که ایران به این 
موضوع به عنوان یک عامل 
بازدارنده نگاه می کند 

خبــــــر
بازداشت یک گروه تروریستی

فرمانده مرزبانی فراجا از شناسایی و دستگیری گروه 
تروریستی که قصد عملیات انتحاری در آذربایجان شرقی را 
داشتند، خبر داد. سردار احمدعلی گودرزی ظهر دیروز در 
گفت وگو با خبرنگاران شناسایی گروه تروریستی در مرز 
آذربایجان شرقی را مورد اشاره قرار داد و خاطرنشان کرد: ۳1 
شهریور امسال در منطقه عمومی آذربایجان شرقی توانستیم 
یک گروه تروریستی شامل یک خانم و ۶ مرد را دستگیر کنیم. 
فرمانده مرزبانی فراجا خاطرنشان کرد: این گروه تروریستی 
با تجهیزات انتحاری قصد داشتند در ۳1شهریور در منطقه 
آذربایجان شرقی اقدامات ضدامنیتی انجام دهند که با هوشیاری 
نیروهای مرزبانی و همکاری مردم در تنگ خداآفرین، شناسایی 

شدند و نقشه آنان خنثی شد. 

آرمان ملی-  احسان انصاری: آمریکا دوباره توپ مذاکرات هسته ای را به زمین ایران انداخته است و بر این باور است که از سرگیری مذاکرات به اراده ایران 
بستگی دارد. این در حالی است که انتخابات کنگره آمریکا نزدیک است و این احتمال وجود دارد با شکست دموکرات ها بسیاری از گمانه زنی ها درباره 
مذاکرات تغییر کند. »آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی این موضوعات با حسن بهشتی پور، تحلیلگر روابط بین الملل گفت وگو کرده است. بهشتی پور 
معتقد است: »در شرایط کنونی یک اکثریت شکننده در سنا حضور دارند و به همین دلیل انتخابات آینده به دلیل اینکه مشخص می کند دموکرات ها 
اکثریت مجلس سنا را خواهند داشت یا جمهوریخواهان، مهم است. گرچه باز هم تاکید می کنم این موضوع تاثیر تعیین کننده در روند مذاکرات ندارد 
ولی از بابت اینکه حزب دموکرات طرف مذاکره کننده با ایران است، اینکه نتایج انتخابات چه باشد، در موقعیتش در نوع مذاکراتی که انجام می دهد، 
تاثیرگذار خواهد بود. حداقل این است که ایران می داند با طرفی دارد مذاکره می کند که یک اکثریتی در مجلس دارد و اگر شکست خورده باشد، نیز 

می داند با طرفی گفت وگو می کند که حداقل شکست خورده انتخابات است.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

  پایتخت قزاقستان همزمان 
میزبان سه اجلاس سران

ماراتن آستانه
نمایندگان عالی رتبه حدود 50 کشور 
از جمله 11 رئیس جمهوری در سه اجلاس 
شامل »چارچوب کنفرانس تعامل و اقدامات 
اعتمادسازی در آسیا )CICA(«، »نشست 
و  المنافع«  مشترک  مستقل  کشورهای 
همچنین »سران آسیای مرکزی و روسیه« 
با یکدیگر دیدار خواهند کرد. در عین حال بر 
اساس گزارش رسانه ها، ممکن است مذاکرات 
دوجانبه بین سران حتی مهم تر از قبل شود. 
رسانه ها در این مورد توجه ویژه ای به دیدار 
بین ولادیمیر پوتین و رجب طیب اردوغان 
روسای جمهور فدراسیون روسیه و ترکیه 
در مورد مسائل منطقه به خصوص جنگ 
اوکراین کرده اند. محمد جمشیدی معاون 
سیاسی دفتر رئیس جمهوری اسلامی ایران نیز 
گفت: درخواست های متعددی برای ملاقات 
با رئیس جمهور در حاشیه »کنفرانس تعامل 
و اقدامات اعتمادسازی آسیا« داشته ایم اما 
به دلیل نبود فرصت، اولویت آیت ا... رئیسی 
با سران کشورهایی است که در نشست های 
قبلی دیداری با آنها نداشته است. در پایتخت 
قزاقستان قرار است مجموعه ای از نشست ها 
و دیدارها آغاز شود و بزرگ ترین آنها نشست 
سران کنفرانس تعامل و اقدامات اعتمادسازی 
در آسیا )12 تا 1۳ اکتبر( خواهد بود؛ سازمانی 
که شامل 2۷ کشور، از ترکیه و روسیه گرفته 
تا ویتنام و کره جنوبی است. چنین پروژه 
بزرگی در سال 1992 در قزاقستان تاسیس 
شد و اکنون سالگرد خود را جشن می گیرد. 
در مجموع حدود 50 هیات قرار است در این 
نشست و نشست های دیگر حضور داشته 
باشند آیبک سمادیاروف، سخنگوی وزارت 
امور خارجه قزاقستان روز سه شنبه در یک 
نشست خبری گفت: نشست سران همزمان با 
 )CICA(سی امین سالگرد ابتکار تشکیل سیکا
و به ریاست قزاقستان برگزار می شود. سران 
جمهوری اسلامی ایران، روسیه، جمهوری 
آذربایجان، عراق، قطر، قرقیزستان، فلسطین، 
تاجیکستان، ازبکستان و ترکیه برای نشست 
سیکا به آستانه سفر خواهند کرد. همچنین 
الکساندر لوکاشنکو، رئیس جمهور بلاروس 
که دارای وضعیت ناظر در سیکاست، به آنها 

ملحق خواهد شد. 
   دومین رویداد بزرگ 

دومین رویداد بزرگ، اجلاس کشورهای 
مستقل مشترک المنافع )14 اکتبر( خواهد 
بود.  نشست سران کشورهای مشترک المنافع 
در ۷ اکتبر در سن پترزبورگ برگزار شد، اما 
آن نشست غیررسمی بود و نشست جدید 
مطابق با پروتکل برگزار می شود. هچنین به 
نوشته کامرسانت، علاوه بر سران کشورهای 
ذکر شده، وزرای خارجه نیز به طور جداگانه 
)روز 12 اکتبر( در آستانه ملاقات کردند. 
کشورهای  اجرایی  دبیر  لبدف،  سرگئی 
مستقل مشترک المنافع به خبرنگاران گفت 
که شورای وزیران امور خارجه »گستره 
وسیعی از موضوعات را در همه زمینه های 
مرتبط با کشورهای مشترک المنافع مورد 
می رود  انتظار  و  داد  خواهد  قرار  بحث 
تعدادی از اسناد را امضا شود.« علاوه بر این، 
در 14 اکتبر، سران جمهوری های آسیای 
مرکزی و فدراسیون روسیه در شش کشور 
بدون نمایندگان کشورهای قفقاز گرد هم 
خواهند آمد. این اولین نشست در قالب 
آسیای مرکزی و روسیه خواهد بود. اجلاس 
روسیه و آسیای مرکزی در واقع توسط طرف 
روسیه پیشنهاد شده بود. و قزاقستان از این 
ایده حمایت کرد. رئیس جمهوری روسیه 
ولادیمیر پوتین برنامه های خود را برای سفر 
به آستانه در نشستی در سن پترزبورگ در ۷ 
اکتبر توضیح داد. او در ان نشست گفته بود 
هم در این نشست و هم در اجلاس آستانه، 
ما به توسعه بیشتر مشارکت های تجاری و 
سرمایه گذاری در کشورهای مستقل مشترک 
المنافع اولویت می دهیم، به این فکر خواهیم 
کرد که چگونه کار مشترک را برای افزایش 
ثبات همه اقتصادهایمان به ویژه از طریق 
ایجاد روابط همکاری دوجانبه و چندجانبه. 
تشدید کنیم. در مورد سایر شرکت کنندگان 
در نشست های آستانه، به نظر می رسد آنها در 
تلاش برای رسیدن به مشخص ترین اهداف 
خود هستند. یک منبع دولتی قرقیزستان 
به کامرسانت گفت: »ما بسیار دوست داریم 
تنش موجود در روابط قرقیزستان و روسیه 
را کاهش دهیم. اگرچه تعامل ما بین روسای 
جمهوری و وزارت دفاع، چه در داخل و چه 
در خارج از کشور خوب پیش می رود، اما 
موضوعاتی برای گمانه زنی در مورد مشکلات 
ظاهراً موجود دائماً مطرح می شود این منبع 
توجه خود را به این واقعیت جلب کرد که 
»مطبوعات غربی اکنون ایده هایی را مطرح 
می کنند که گویا روسیه کنترل خود را بر 
فضای پس از شوروی از دست داده است و 
به همین دلیل است که درگیری ها در آنجا 
حتی در آسیای مرکزی حتی بین ارمنستان 
و جمهوی آذربایجان در حال تشدید است.« 
گرچه رئیس جمهور قرقیزستان در نشست 
سن پترزبورگ غایب بود، اما همچنان باید با 
امامعلی رحمان، رئیس جمهور تاجیکستان در 
آستانه دیدار کند. کامرسانت یادآوری می کند 
که بین این دو کشور درگیری مرزی طولانی 
مدت وجود دارد که در سپتامبر سالجاری 

به شدت تشدید شد.

 مذاکرات هسته ای 
به پس از انتخابات کنگره 

آمریکا موکول خواهد شد

 حسن بهشتی پور در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 برجام از کما خارج شد و دوباره به کما رفت

 مذاکرات هسته ای بیش از اندازه طولانی شده است

 شانگهای بیشتر یک سازمان امنیتی و سیاسی است تا اقتصادی

آزادسازی پول های ایران می توانست نشانه خوبی برای از سرگیری مذاکرات باشد

 کشورهای عضو سازمان شانگهای به دنبال منافع خود هستند


